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CIDEG 第二十九次管委会·学术委员联席会议
CIDEG Held the 29th Joint Meeting of Management Committee and 
Academic Committee

2021 年 12 月 18 日，CIDEG 第二十九次管委会·学术委
员联席会议在清华举行，会议以线下和线上同步的方式召开。出
席本次会议的管委会成员和学术委员包括：白重恩、八田达夫、
Barry Naughton、董长征、德地立人、高世楫、贺克斌、胡鞍
钢、黄佩华、季卫东、李强、钱颖一、上田达郎、星岳雄、肖梦、
薛澜、査道炯、周汉华、朱玲，CIDEG 特聘研究员津上俊哉、 
CIDEG 主任陈玲、主任助理赵静等共同出席了会议。清华大学
科研院海外项目部主任姜永镔、副主任吕磊列席了会议。会议主
要介绍 2021 年度工作情况、审议讨论了 2022 年度的工作规划、
2022 年度中心重大选题等。

On December 18, 2021, ‘the 29th CIDEG Joint Meeting of Management 
Committee and Academic Committee’ was held both offline and online at 
Tsinghua University. The Management Committee and Academic Committee 
members at the meeting were Bai Chong-en, Hatta Tatsuo, Barry Naughton, 
Dong Changzheng, Tokuchi Tatsuhito, Gao Shiji, He Kebin, Hu An-gang, 
Christine P. Wong, Ji Weidong, Li Qiang, Qian Yinyi, Tatsuro Ueda, Hoshi 
Takeo, Xiao Meng, Xue Lan, Zha Daojiong, Zhou Hanhua, Zhu Ling, as 
well as CIDEG Distinguished Research Fellow Tsugami Toshiya, CIDEG 
Director Chen Ling, CIDEG Director Assistant Zhao Jing, and etc. Director 
Jiang Yongbin and Deputy Director Lv Lei from Department for Overseas 
Projects, Research & Development Affairs Office, Tsinghua University also 
joined the Meeting. The Meeting reviewed and discussed CIDEG 2021 
Annual Work Report, CIDEG 2022 Work Plan and major research project 
proposals, etc.

学术活动 ACADEMIC ACTIVITIES

高层会议 
HIGH LEVEL MEETING

CIDEG 召开第三十次学术委员会
CIDEG Held the 30th Academic Committee Meeting

2022 年 5 月 15 日，CIDEG 第三十次学术委员会议以线上
方式召开。出席会议的委员有：巴瑞·诺顿、八田达夫、陈劲、德
地立人、董长征、贺克斌、胡鞍钢、黄佩华、季卫东、李强、卢迈、
秦晓、钱颖一、薛澜、星岳雄、查道炯、周汉华、朱玲。CIDEG 
特聘研究人员津上俊哉，兼职研究人员关婷、何国俊、黄少卿、贾
开、蒙克、张俊杰，CIDEG 主任陈玲、主任助理赵静，博士后杨越、
余晨，以及清华大学海外部主任姜永镔、副主任吕磊列席会议。会
议交流了中心 2022 年以来开展的研究工作，进行了中心重大课
题的开题和结题审议。进一步明确了中心近期的研究方向，并就加
强中心研究力量和组织后续活动方面进行了讨论。

On May 15, 2022, ‘the 30th CIDEG Academic Committee Meeting’ was 
held both offline and online. CIDEG Academic Committee members at the 
meeting were Barry Naughton, Hatta Tatsuo, Chen Jin, Tokuchi Tatsuhito, 
Dong Changzheng, He Kebin, Hu An-Gang, Christine P. Wong, Ji Weidong, 
Li Qiang, Lu Mai, Qin Xiao, Qian Yinyi, Xue Lan, Hoshi Takeo, Zha 
Daojiong, Zhou Hanhua, Zhu Ling. CIDEG Distinguished Research Fellow 
Tsugami Toshiya, Part-time Research Fellows Guan Ting, He Guojun, 
Huang Shaoqing, Jia Kai, Meng Ke, Zhang Junjie, CIDEG Director Chen 
Ling, CIDEG Director Assistant Zhao Jing, CIDEG Postdoctoral Research 
Fellows Yang Yue and Yu Chen, as well as Director JiangYongbin and 
Deputy Director Lv Lei from Department for Overseas Projects, Research 
& Development Affairs Office, Tsinghua University, also joined the meeting. 
This Meeting discussed CIDEG 2022 research work, deliberated on the 
major research proposals and final reports, further clarified the research 
direction, as well as exchanged views on strengthening research capacities 
and organizing follow-up activities of CIDEG.  

请您扫描以上二维码阅读会议详情
Please scan the QR code for more details

请您扫描以上二维码阅读会议详情
Please scan the QR code for more details



/ 07 / / 08 /

2022CIDEG  ／  学术活动 ACADEMIC ACTIVITIES

科学制定迈向双碳目标的减碳路线图
Developing a Scientific Carbon Reduction Roadmap Towards the 
“Dual Carbon” Goals

2022 年 6 月 17 日，由清华大学产业发展与环境治理研究中
心联合清华大学国情研究院举办的“CIDEG 环境经济前沿系列
研讨——科学制定迈向双碳目标的减排路线图”专题研讨会在线
举行。中国科学院科技战略咨询研究院副院长、研究员王毅，清
华大学气候变化与可持续发展研究院常务副院长李政教授，名古
屋大学中创碳投碳中和创新联合实验室主任薛进军教授，中国环
境科学院研究员高庆先，如是金融研究院首席经济学家、海南大
学经济学院教授管清友，清华大学公共管理学院副教授、国情研
究院副研究员高宇宁，上海交通大学环境科学与工程学院助理教
授李萌受邀出席会议并做主题分享。会议由清华大学文科资深教
授、国情研究院院长胡鞍钢主持，清华大学产业发展与环境治理
研究中心主任、清华公管学院副教授陈玲代表主办方致辞，清华
大学产业发展与环境治理研究中心主任助理、清华公管学院副教
授赵静出席会议。研讨会同步通过多个媒体平台进行直播，共有
7000 人次在线参与了研讨会。

On June 17, 2022, ‘the CIDEG Symposium Series on the Frontiers of 
Environmental Economics - Developing a Scientific Carbon Reduction 
Roadmap towards the ‘Dual Carbon’ Goals was hosted online by the Center 
for Industrial Development and Environmental Governance (CIDEG) of 
Tsinghua University and the Institute for Contemporary China Studies (ICCS) 
of Tsinghua University. Wang Yi, Deputy Director & Research Fellow, 
Institute of Science and Development, Chinese Academy of Sciences, Li 
Zheng, Professor & Executive Vice President, Institute of Climate Change 
and Sustainable Development, Tsinghua University, Xue Jinjun, Professor & 
Director, Joint Laboratory for Carbon Neutrality and Innovation, SinoCarbon 
Innovation & Investment, Nagoya University, Gao Qingxian, Research 
Fellow, Chinese Research Academy of Environmental Sciences, Guan 
Qingyou, Chief Economist, Reality Institute of Advanced Finance, Professor, 
School of Economics, Hainan University, Gao Yuning, Associate Professor, 
School of Public Policy and Management (SPPM), Tsinghua University, 
Associate Research Fellow, ICCS, Tsinghua University, and Li Meng, 
Assistant Professor, School of Environmental Science and Engineering, 
Shanghai Jiao Tong University were invited to attend the Symposium and 
gave keynote speeches. The Symposium was presided over by Hu An-
gang, Distinguished Professor of Arts, Humanities and Social Sciences, 
Director, Institute for Contemporary China Studies, Tsinghua University. 
Chen Ling, Director, CIDEG, Associate Professor, SPPM, Tsinghua 
University, gave remarks on behalf of the hosts. Zhao Jing, Assistant 
Director, CIDEG, Associate Professor, SPPM, Tsinghua University also 
attended the Symposium. It was simultaneously broadcast live on multiple 
media platforms with 7,000 viewers.

专题研讨会 
SYMPOSIUM 

请您扫描以上二维码阅读会议详情
Please scan the QR code for more details
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人工智能助力气候变化应对国际研讨会
The 2022 Symposium on Climate Action and Artificial Intelligence 

CIDEG 环境经济学前沿研讨系列
CIDEG SYMPOSIUM SERIES ON THE FRONTIERS OF ENVIRONMENTAL ECONOMICS

2022 年 4 月 26 日 清 华 大 学 人 工 智 能 国 际 治 理 研 究 院
（I-AIIG）携手联合国开发计划署（UNDP）共同举办，清华大
学产业发展与环境治理研究中心（CIDEG）协办的“人工智能助
力气候变化应对”国际研讨会，来自中国、美国、挪威、英国的
数十名多学科、跨领域专家学者及业内人士共同探讨如何让人工
智能赋能气候变化问题的解决，为打造可持续发展未来建言献策。

On April 26, 2022, ‘the 2022 Symposium on Climate Action and Artificial 
Intelligence’ was jointly hosted by the Institute for AI International 
Governance (I-AIIG) of Tsinghua University and the United Nations 
Development Programme (UNDP), and co-organized by the Center for 
Industrial Development and Environmental Governance (CIDEG) of 
Tsinghua University. Dozens of multidisciplinary experts, scholars and 
industry professionals from China, the United States, Norway and the 
United Kingdom discussed how AI can be used to tackle climate change, 
and provided suggestions for a sustainable future. Chen Ling, Director, 
CIDEG, Associate Professor, School of Public Policy and Management, 
Tsinghua University, gave a keynote speech on “Governance Framework 
for Net Zero Carbon Cities, and What AI can Facilitate?”, which provided 
a possible institutional framework and direction for net zero-carbon city 
governance.
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《打破石油魔咒》Freedom From Oil 戴维 · 桑德罗
David Sandalow 2010.6

《插电式汽车》Plug-in Electric Vehicles 戴维 · 桑德罗
David Sandalow 2010.12

《日本经济政策亲历者实录》
Generous Sengo Nihon Keizai

宫崎勇
MIYAZAKI Isamu 2009.7

《动态治理：新加坡政府的经验》
Dynamic Governance,Embedding Culture,Capabili-
ties,and Change in Singapore

梁文松、曾玉凤
Neo Boon Siong,ZENG Yufeng 2009.12

《厕所决定健康》The Big Necessity 罗斯 · 乔治
Rose George 2009.7

《中国：促进以企业为主体的创新》
Promoting Enterprise-led Innovation in China

张春霖、曾智华、威廉 · 彼得 · 马科、詹姆斯 · 苏厄德
ZHANG Chunlin, Douglas Zhihua 
Zeng, William Peter Mako, James Seward

2009.4

《释放印度的创新潜力》
Unleashing India’s Innovation 

马克 · 杜茨
Mark Dutz 2009.1

《医疗改革经济学》
The Economics of Medical Reforms 

俞炳匡
Byung-Kwang Yoo 2008.6

《稳定与增长》
Stability with Growth 

斯蒂格利茨等
J. E. Stiglitz et al. 2008.9

《绿色城市：发展和环境》
Green Cities: Urban Growth and the Environment 

马修 · 卡恩
Matthew E. Kahn 2008.1

《美国住房政策》
Housing Policy in the United States

阿列克谢 · 施瓦茨
Alex F. Schwartz 2008.4

《不顾诸神 —— 现代印度的奇怪崛起》
In Spite of the Gods: The Strange Rise of Modern 
India 

爱德华 · 卢斯
Edward Luce 2007.10

《能力构筑竞争：日本的汽车产业为何强盛》
Competition in Competence Building: Why is the 
Japanese Automobile Industry so Powerful?

藤本隆宏
FUJIMOTO Takahiro 2007.6

《日本环保行政亲历记》
Reminiscences of an Environment Chief 

桥本道夫
Seiko Dolph  2007.1

《自然与市场：捕获生态服务价值链的价值》
Nature and the Marketplace: Capturing the Value 
of Ecosystem Services 

杰夫里 · 希尔
Geoffrey Heal 2006.6

《能力构筑竞争：日本的汽车产业为何强盛》
Competition in Competence Building: Why is the 
Japanese Automobile Industry so Powerful?

爱德华 · 卢斯
Edward Luce 2006.5

《变化中的资本主义：美国商业史》Capitalizing 
on Change:A Social History of American Busi-
ness

斯坦利 · 布德尔
Stanley Buder 2013.10

《水俣病没有结束》 The Minamata Disease 原田正纯
HARADA Masazumi 2013.7

《水俣病：污染与战后日本的民主斗争》
The Minamata Disease:Pollution and The Strug-
gle for Democracy in Postwar Japan

蒂莫西 · 乔治
Timothy S. George 2013.6

《美国经济史新论：政府与经济》Government 
and the American Economy

普莱斯 · 费希拜克等
张燕 郭晨 白玲 / 译
Price Fishback,Robert Higgs,Gary D. Libecap etal

2013.5

《技术制胜：能源与环境能技术的应用》
Making Technology Work:Applications in Energy 
and the Environment

约翰 · 多伊奇 理查德 · 莱斯特；吕传俊 等 / 译
John M.Deutch,Richard K.Lester 2012.11

《觉醒的泥足巨人》
Awakening Giants,Feet of Clay

普拉纳布 · 巴丹
陈青蓝 杨震 许宇萱 / 译
Pranab Bardhan

2012.8

《自主创新和产业升级》
Indigenous Innovation and Industrial Upgrading

陈清泰
CHEN Qingtai 2011.6

《产业集群与中国经济增长》
Build Engines for Growth and Competitiveness 
in China

曾志华
Douglas Zeng Zhihua 2010.12

CIDEG 文库 
CIDEG TRANSLATION SERIES

成果出版 PUBLICATIONS
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书名
Title

作者
Author

出版时间
Date of publication

《服务业全球化 —— 理论与实践启示》
Globalization of Services: Some Implications 
for Theory and Practice

[ 以 ] 耶尔 · 阿哈罗尼、里拉齐 · 纳查姆 / 主编 康昕昱 译
Yair Aharoni, Lialach
Nachum

2013.4

《服务部门产出的测算》
Output Measurements in the Service Sector

[ 美 ] 兹维 · 格瑞里奇斯 / 主编
Zvi Griliches 2013.2

《旅游和休闲产业 —— 塑造未来》
Tourism and Entertainment Industries-Shaping
 the Future

[ 奥 ] 克劳斯 · 韦尔梅尔 克里斯廷 · 马西斯 / 主编
Zvi Griliches, Christine Mathies
宋瑞 马聪玲 蒋艳 / 译 宋瑞 / 审校

2012.12

《国际服务贸易手册》
A Handbook of International Trade in Services 

[ 美 ] 阿迪亚特 · 马图 罗伯特 ·M· 斯特恩 贾尼思 · 赞尼尼 / 主编
Aaditya Mattoo, Robert
M.Stern, Gianni Zanini 

2012.12

《体育经济学 . 第二卷》
The Business of Sports Vol.2

[ 美 ] 布拉德 · 汉弗莱斯 丹尼斯 · 霍华德 赵长杰 / 译
Brad R. Humphreys, Dennis R. Howard 2012.11

《21 世纪的外包与离岸外包 —— 一个社会经
济学视角》
Outsourcing and Offshoring in the 21st Centu-
ry: A Socio-Economic Perspective 

[ 澳 ] 哈巴哈江 · 科尔、达利瓦 · 派 · 辛格 / 主编 姜荣春 / 译
Harbhajan Kehal , Varinder P. Singh 2012.9

《服务业的生产率、创新与知识 —— 新经济与
社会经济方法 》
Productivity, Innovation and Knowledge in the 
Service Sector: New Economic and Socio-Eco-
nomic Approaches 

[ 法 ] 让 · 盖雷、法伊兹 · 加卢 / 主编
Jean Gadrey, Fa.z Gallouj 
李辉 王朝阳 姜爱华 / 译

2012.9

书名
Title

作者
Author

出版时间
Date of publication

《金融服务外包：国际趋势与中国选择》
Financial Services Outsourcing: International Trends and the Choices for China

杨琳、王佳佳
YANG Lin, WANG Jiajia 2008.11

《服务全球化与服务外包：现状、趋势及理论分析》
Services Globalization and Services Outsourcing: Status Quo, Trends, and 
Theoretical Analysis

江小涓等 著
JIANG Xiaojuan et al. 2008.11

《软件外包：技术外溢与能力提升》
Software Outsourcing: Technology Overflow and Ability Upgrading

刘绍坚
LIU Shaojian 2008.11

《中国设计：服务外包与竞争力》
The Design of China: Service Outsourcing and Competitiveness

王晓红
WANG Xiaohong 2008.11

其它出版物
OTHER CIDEG PUBLICATIONS

扫码查看其他出版物
Please scan the QR 
code for more details

2022CIDEG  ／  成果出版 PUBLICATIONS

- 服务经济译丛
   Translation Series of Service Economics

- 服务外包与中国服务业发展丛书
   Book Series on Service Outsourcing and the Development of China’s Service Industry
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其它出版物
OTHER CIDEG PUBLICATIONS

成果出版 PUBLICATIONS

《体育经济学 · 第一卷》
The Business of Sports Vol.1

[ 美 ] 布拉德 · 汉弗莱斯、丹尼斯 · 霍华德 / 主编
赵长杰 / 译
Brad R. Humphreys,Dennis R. Howard 

2012.6

《服务业的增长 —— 成本激增与持久需求之间
的悖论》
Growth in the Service Sector: The Paradox of 
Surging Costs and Persistent Demand 

[ 荷 ] 腾 · 拉加、罗纳德 · 谢科特
李勇坚 / 译
Thijs ten Raa , Ronald Schettkat Translated by: LI Yongjian

2012.6

《服务经济思想史 - 三个世纪的争论》
Services in Economic Thought: Three Centu-
ries of Debate 

[ 法 ] 让 · 克洛德 · 德劳内 让 · 盖雷 / 著
江小涓 / 译
Jean-Claude Delaunay, J. Gadrey Translated by: JIANG Xiaojuan 

2011.12

《教育与培训经济学》
The Economics of Education and Training 

[ 英 ] 克里斯廷 · 达斯特曼、[ 德 ] 伯恩德 · 斐岑伯格、[ 英 ] 斯蒂芬 · 梅
钦 / 主编  杨娟 / 译
Christian Dustman, Bernd Fitzenberger, Stephen Machin 
Translated by: YANG Juan

2011.12

《要钱还是要命 - 给美国医疗体制的一剂强药》
Your Money or Your Life: A Strong Medicine for 
America’s Healthcare System 

[ 美 ] 大卫 ·M· 卡特勒 / 著
刘国恩 秦雪征 林艳 / 译
David M. Cutler
Translated by: LIU Guoen, QIN Xuezheng and LIN Yan

2012.1/2012.12

《服务业 - 生产率与增长》
The Service Sector: Productivity and Growth 

[ 意 ] 埃内斯托·费利、福里奥·C·罗萨蒂、乔瓦尼·特里亚 / 主
编
李蕊 / 译
Ernesto Felli, Furio C. Rosati, Giovanni Tria Translated by: LI Rui 

2011.12

《生产率 - 信息技术与美国经济复苏》
Productivity: Information Technology and the 
American Growth Resurgence 

[ 美 ] 戴尔 · 桥根森、何民成、凯文 · 斯德尔 / 著
荆林波 冯永晟 / 译
Dale W. Jorgenson, Mun S.Ho, Kevin J. Stiroh Translated by: JIN 
Linbo, FENG Yongsheng

2012.1

《我的履历书：人生中的 “ 越境博弈 ”》
Transboundary Game of Life: Memoir of Masa-
hiko Aoki 

青木昌彦
AOKI Masahiko 2009.10

《中国的软件产业与选项软件开发、人才派遣、
职业教育》
Offshore Development, Staffing Service, and 
Vocational 
Education in China’s Software Industry 

田岛俊雄、古谷真介
东京大学社会科学研究
TAJIMA Toshio, FURUYA Shinsuke 
Published by Institute of Social Science, University of Tokyo

2008

《信息化与农村发展 - 基于四川联通 “ 天府信息
网 ” 的实证研究》
Informationalization and Rural Development: 
Empirical Research on the Tianfu Information 
Network of Sichuan Unicom 

俞乔、童晓渝
人民邮电出版社
YU Qiao, TONG Xiaoyu 
Published by People’s Post & Telecommunications Publishing 
House

2008

《中国应对全球气候变化》
China to Fight Global Climate Change 

 胡鞍钢、管清友
HU An-Gang, GUAN Qingyou 2009.11

《思想的力量》
By Force of Thought

亚诺什 · 科尔奈
Janos Kornai 2009.4

《从威权到民主 - 可持续发展的政治经济学》
From Authority to Democracy: The Political 
Economics of 
Sustainable Growth 

青木昌彦、吴敬琏
AOKI Masahiko, WU Jinglian 2008

《构建全民健康社会》
Establishing a Health-for-All Society 

刘远立、李蔚东
中国协和医科大学出版社
LIU Yuanli, LI Weidong
Published by Chinese Peking Union Medical College Press

2008

书名
Title

作者
Author

出版时间
Date of 
publication
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CIDEG 自有出版物
CIDEG SELF-EDITED PUBLICATIONS

《CIDEG 决策参考》从 2018 年 4 月开始发行第一期，
2022 年发行了 6 期，目前已编辑发行 26 期

At present, the “CIDEG Decision Reference” has published 26 editions since its frst issue in April 
2018, and 5 editions were published in 2022. 

废弃物只是被放错了位置的资源，这是常识。在全球产品供应链的链条越来越短、越来越本地化、地缘
经济竞争的意识增强的背景下，产生于一个经济体的废弃物，不再被视为传统国际产品贸易中的“二手商品”，
也不仅仅是循环经济所要处置的物质，而是在越来越多的国家被纳入“安全、可控”的产业政策范畴。就废
弃物跨国流动的国际治理而言，1989 年通过的《控制危险废物越境转移及其处置巴塞尔公约》（简称巴塞
尔公约）是“洋垃圾”跨国流通的基础性工具，它推动的国际合作重点是废物环境无害管理。但是，我们也
必须看到，管理固体废物的跨国流动，涉及的远远不止资源性废物中的污染物处置的法律、技术乃至道义议
题。因战争或其它地缘政治因素变化而导致一国禁止或限制可被用于加工再利用的“废物”出口的先例众多。
第二次世界大战期间，日本在废钢、废铝等进口遭受禁运后的国内回收应对至今仍然是经济史研究的话题。
进入二十一世纪，“可持续发展”既是全球经济治理的共同性目标，也是一个处于不同发展阶段的经济体相
互竞争的过程。意味着，我们有必要从产品全生命周期的角度，审视固废废物跨国流动所涉及的政策选择。
本文认为，在新的国际经济和政治环境下，策应固体废弃物的跨国转移，应有新思路。

It's common sense that waste is a misplaced resource. In the context where global product supply chains are becoming 
shorter and more localized, and where there is an increasing awareness of geo-economic competition, waste generated 
in an economy is no longer regarded as a ‘second-hand commodity’ in the traditional international product trade, nor is 
it merely a material to be disposed of in the circular economy, but is included in the category of ‘safe and controllable’ 
industrial policies in more and more countries. Regarding the international governance on transboundary movements of 
solid waste, the ‘Basel Convention on the Control of Transboundary Movement of Hazardous Wastes and Their Disposal’ 
(Basel Convention) adopted in 1989, is the fundamental tool for the transboundary movements of ‘foreign waste’, and 
it promotes the international cooperation to ensure that wastes are managed and disposed of in an environmentally 
sound manner. However, we must also recognize that managing transboundary movement of solid waste involves far 
more than the legal, technical and even moral issues of the disposal of pollutants in resource wastes. Due to the war 
or other geopolitical changes, there are many countries have banned or restricted the export of ‘waste’ that could be 
used for processing. During the Second World War, Japan’s domestic response to the embargo on imports of steel and 
aluminum scrap is still a subject of economic history. In the 21st century, ‘sustainable development’ is not only a common 
goal of global economic governance, but also a process in which economies at different stages of development compete 
with each other. This means that we need to examine the policy options involved in the transboundary movement of 
solid waste from the perspective of entire product life cycle. This research argues for new thinking in responding to the 
transboundary movement of solid waste in the new international economic and political environment.

总第 22 期：策应固体废物的跨国流动治理
Issue 22: Addressing the Governance on Transboundary Movements of Solid Waste 

CIDEG《决策参考》主要关注产业发展、环境治理和制度变迁三个领域的研究议题，希望学者们就这三个议题领域中的热点话题、
研究前沿和国际比较等方面撰写政策报告，提供给相关领域决策者和学者们参考、学习和交流。每期推送一篇学者稿件，阅读受众包括
CIDEG 理事委员、学者网络与公众。其中，高质量的稿件将经由 CIDEG 学术委员会推荐报送给国家决策部门。由 CIDEG 编辑和发行。
2022 年共出版 4 期。
  The ‘CIDEG Decision Reference’ mainly focuses on issues of industrial development, environmental governance and 
institutional change. Scholars are expected to write policy reports on the hot topics, research frontiers and international 
comparisons in these three issues, to provide reference, study and exchange for decision-makers and scholars in the 
relevant fields. Each issue contains one contribution from scholars and is read by CIDEG Board members, scholars, and 
the general public, high-quality contributions are recommended by CIDEG for submission to national decision-making 
authorities. The ‘CIDEG Decision Reference’ is edited and published by CIDEG, and has already published 4 issues in 2022. 

CIDEG《决策参考》
CIDEG DECISION REFERENCE

成果出版 PUBLICATIONS
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美国“研究安全”战略实施指南颁布，对华影响几何？ 2021 年 1 月 4 日，美国科学技术政策办公室
（OSTP）正式颁布了《关于在美国政府资助下研发的国家安全战略的国家安全总统备忘录（NSPM-33）
实施指南》。《指南》由国家科学技术委员会（National Science and Technology Council，简称 
NSTC）的研究安全小组委员会（SRS）和研究环境联合委员会 （JCORE）共同编写，旨在为联邦部门
和机构实施 NSPM-33 提供指导。《CIDEG 决策参考》总第 23 期推出清华大学公共管理学院博士研究生、
CIDEG 特约观察员周可迪专题报道《美国“研究安全”战略实施 指南颁布，对华影响几何？》，全方位
帮助读者理解《指南》

How will the guideline for implementing the US ‘Research Security’ Strategy affect China? On January 4, 2021, the 
Office of Science and Technology Policy (OSTP) officially issued ‘the Guidance for Implementing the National Security 
Presidential Memorandum 33 (NSPM-33) on National Security Strategy for United States Government-Supported 
Research and Development’. The Guideline was compiled by the Subcommittee on Research Safety (SRS) of the 
National Science and Technology Council (NSTC) and the Joint Committee on the Research Environment (JCORE), to 
provide guidance for Federal departments and agencies regarding their implementation of NSPM-33. The report on ‘How 
will the Guideline for Implementing the US Research Security Strategy Affect China?’, written by Zhou Kedi, Doctoral 
Candidate, School of Public Policy and Management, Tsinghua University, Special Observer, CIDEG, was published in 
the 23rd issue of CIDEG Decision Reference, to help readers understand the Guideline in all aspects.

总第 23 期：美国“研究安全”战略实施指南颁布，对华影响几何
Issue 23: How Will the Guideline for Implementing the US ‘Research Security’ Strategy Affect China 

2013 年，中国多省出现了被媒体称为“末日空气”的连续重度雾霾，极大的刺激了社会对更有效的环
境治理的需求。在这个背景下，政府长期以来经济增长优先的发展战略开始发生转变。为应对环境问题带来
的挑战，党的十八大和十八届三中全会对加快生态文明制度建设、完善最严格的环境保护制度提出了明确要
求。 2014 年的政府工作报告中指出，中国“要像对贫困宣战一样，坚决向污染宣战”。本文研究了中国
解决污染之路的成就与未来。

In 2013, the continuous heavy haze episode in many Chinese provinces, which the media described as ‘apocalyptic 
air’, greatly stimulated the social demand for more effective environmental governance. Against this backdrop, the 
government’s long-standing growth priority development strategy began to change. In response to the challenges 
posed by environmental issues, the 18th CPC National Congress and the 3rd Plenary Session of the 18th CPC Central 
Committee put forward clear requirements for accelerating the construction of an ecological civilization system and 
improving the strictest environmental protection system. The 2014 Government Work Report stated that China ‘will 
declare war on pollution as resolutely as it has declared war on poverty’. This report examines China’s achievements and 
future in tackling pollution.

总第 24：期中国解决污染之路：成就与未来
Issue 24: China’s Path to Tackle Pollution: Achievements and the Future

自《大气污染防治行动计划》颁布以来，我国污染防治已取得阶段性成效，细颗粒物（PM2.5）浓度
持续下降，而臭氧（O3）污染呈现快速上升和蔓延态势。近年来，以臭氧为首要空气污染物的城市环境空
气质量超标天数占总超标天数 41.8%。这种“看不见的杀手”已成为继 PM2.5 后影响空气质量的重要污
染物。由于其具有寿命长、远距离输送、化学生成机制复杂和前体物（Volatile Organic Compounds, 
VOCs）来源复杂等诸多特点，臭氧污染是我国空气质量管理工作中最具挑战性的难题之一。北京地处京
津冀地区东北部，臭氧极端事件数量逐年增加，特别是夏季污染尤为严重。

Since the promulgation of ‘the Air Pollution Prevention and Control Action Plan’, China has made progress in the 
prevention and control of pollution. The concentration of fine Particulate Matter (PM2.5) had continued to decline, while 
Ozone (O3) pollution has shown a rapid rise and spread. In recent years, the number of days with O3 as the primary air 
pollutant exceeded the urban air quality standard accounted for 41.8 % of the total. This ‘invisible killer’ has become an 
important pollutant affecting air quality after PM2.5. O3 pollution, which is one of the most challenging problems in China’s 
air quality management due to its characteristics of long-life, long-distance transmission, complex chemical formation 
mechanisms and complex source of precursors (such as Volatile Organic Compounds, VOCs). Beijing is located in the 
northeastern part of the Beijing-Tianjin-Hebei region, and the number of extreme O3 events has been increasing year by 
year, especially in summer when pollution is particularly severe. 

总第 25 期：基于多主体的北京地区臭氧污染协同治理方案
Issue 25: Collaborative Ozone Pollution Control Scheme in Beijing Based on Multi-agents
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从 COP27 到 COP15：农业应对气候变化与生物多样性保护专题研讨会圆满结束
‘Webinar on Agriculture in Response to Climate Change and Biodiversity Conservation from COP27 

to COP15’ Was Successfully Hosted.

从 COP27 到 COP15：农业应对气候变化与生物多样性保护专题研讨会圆满结束

‘Webinar on Agriculture in Response to Climate Change and Biodiversity Conservation 
from COP27 to COP15’ Was Successfully Hosted.

4 月 8 日，中国能源模型论坛在北京组织召开以“煤炭清洁高
效利用对中国实现双碳目标的挑战与机遇”为主题的技术研讨会。
来自国家发改委能源研究所、中国煤炭建设协会、中国煤炭科学技
术研究院、《中国煤炭工业》杂志社、应急管理部煤炭信息研究院、
中国矿业大学（北京）、中国矿业大学（徐州）和清华大学等机构
的专家学者们围绕新形势下煤炭清洁高效利用的概念、定位、实现
路径、减排潜力、协同效益及其对煤炭行业本身的发展影响、对其
他传统能源行业的低碳绿色转型、风电光伏等开再生能源发展、
CCS 等减排技术发展的影响、“十四五”期间国家能源转型面临
的短期挑战和中长期影响，以及其为中国实现双碳目标带来的挑战
与机遇和中国在国际气候谈判受到的压力和破解之道进行了深入交
流讨论。

On April 8, China Energy Modeling Forum (CEMF) organized the ‘Technical 
Seminar on the Challenges and Opportunities of Clean and Efficient Use of 
Coal for Achieving China’s Climate Goals’ in Beijing. Experts and scholars 
from Energy Research Institute of the National Development and Reform 
Commission, China Coal Construction Association, CCTEG China Coal 
Research Institute, China Coal Industry, Information Research Institute of 
Ministry of Emergency Management of P.R.C., China University of Mining 
and Technology (Beijing), China University of Mining and Technology 
(Xuzhou), Tsinghua University, had in-depth discussions on a wide range 
of topics, including the concept, positioning, realization path, emission 
reduction potential, and synergistic benefits of clean and efficient use of 
coal under the new situation, and its impact on the development of coal 
industry, low-carbon green transformation of other traditional energy 
industries, the development of renewable energy (such as, wind power, 
photovoltaic power and etc.), as well as the development of CCS and other 
emission reduction technologies; the short-term challenges and medium 
and long-term impact of national energy transformation during the 14th 
Five-Year Plan; the challenges and opportunities for China to achieve 
the ‘Dual Carbon’ Goals; the solutions to overcome China’s pressure on 
international climate negotiations, and etc.

煤炭清洁高效利用对中国实现气候目标的挑战与机遇技术主题研讨会
Technical Seminar on the Challenges and Opportunities of Clean and Efficient Use of Coal for 
Achieving China’s Climate Goals

煤炭清洁高效利用对中国实现气候目标的挑战与机遇技术主题研讨会现场

Technical Seminar on the Challenges and Opportunities of Clean and Efficient Use 
of Coal for Achieving China’s Climate Goals

2022CIDEG  ／  人才培养  TALENT CULTIVATION 

2022 年 11 月 30 日， 中 国 能 源 模 型 论 坛（CEMF）
与国际玉米小麦改良中心共同组织召开了“从 COP27 到
COP15：农业应对气候变化与生物多样性保护”主题线上研
讨会。本次研讨会旨在从不同视角探讨中国如何通过自然的解
决方案加强生物多样性保护，有效促进农业可持续发展，为保
证粮食安全提供多元化、综合性的气候解决方案，并为未来的
工作提供参考和指导，来自国内外农业、气候变化、生物多样
性保护等领域专家与领导受邀参加会议。本次会议共分专家发
言、专家讨论、总结三个环节，由 CEMF 中国能源模型论坛
项目负责人高霁主持召开。

On November 30, 2022, China Energy Modeling Forum (CEMF) and 
Centro Internacional de Mejoramientode Maizy Trigo (CIMMYT) jointly 
organized the ‘Webinar on Agriculture in Response to Climate Change 
and Biodiversity Conservation from COP27 to COP15’. The Webinar 
aims to explore how China can enhance biodiversity conservation 
through natural solutions, effectively promote sustainable agricultural 
development, provide diversified and integrated climate solutions to 
ensure food security, and provide reference and guidance for future 
work, from different perspectives. Experts and leaders from the fields 
of agriculture, climate change and biodiversity conservation at home 
and abroad were invited to attend the meeting. The Webinar was 
divided into three sessions: keynote speeches, panel discussions and 
summary and moderated by Gao Ji, Programme Manager, CEMF 
(China).
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2022 年 11 月 3 日，2022 年 APEC 工商领导人中国论坛在北京隆重举行。清华大学文科资深教授、

苏世民书院院长、产业发展与环境治理研究中心（CIDEG）学术委员会联席主席薛澜教授，清华大学公共

管理学院副教授、CIDEG 主任陈玲受邀出席论坛。薛澜教授为论坛发表《提升亚太地区的产业可持续性——

基于城市的评估视角和最佳实践》主旨演讲。薛澜教授在主旨演讲后接受了南方都市报、中新社、新京报、

凤凰财经、环球时报、搜狐财经、新浪财经等多家媒体的采访，就推动亚太地区产业可持续发展发表了观点。

On November 3, 2022, ‘the APEC China CEO Forum 2022’ was held in Beijing. Xue Lan, Distinguished Professor of 
Arts, Humanities and Social Sciences, Dean, Schwarzman Scholars, Joint Chairperson, CIDEG Academic Committee, 
Tsinghua University, and Chen Ling, Associate Professor, School of Public Policy and Management, Director, CIDEG, 
Tsinghua University, attended the Forum.
Prof. Xue Lan delivered a keynote speech on ‘Enhancing Industrial Sustainability in the Asia-Pacific Region: City-based 
Evaluation Perspectives and Best Practices’. After his speech, he was interviewed by a number of media including 
Southern Metropolis Daily, China News Service, the Beijing News, IFENG Finance, Global Times, Sohu Finance and 
Sina Finance, and shared his views on promoting sustainable industrial development in the Asia-Pacific region.

薛澜：提升亚太地区的产业可持续性
Xue Lan: Enhancing Industrial Sustainability in the Asia-Pacific Region

2022CIDEG  ／ 媒体关注 MEDIA FOCUS




